
 
 

Uddannelseskvalitet og 

Studienævnsbetjening 

Aarhus BSS 

Tåsingegade 3, bygn. 1443 

8000 Aarhus C 

  

 

 

Studienævnet for 

Statskundskab og 

Samfundsfag 

 

 

 

Dato: 22. november 2023 

 
 
 

Side 1/8 

 
8. møde i Studienævnet for Statskundskab og Samfundsfag 2023 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tid: 14. november 2023, kl. 10-12 

Sted: Bygning 1330, lokale 126 

 

Til stede 

Lektor Lars Thorup Larsen (studieleder og formand), professor Martin Bækgaard, professor 

Daniel Finke, studerende Sarah Kjøller Christensen (næstformand), studerende Sebastian 

Wrang Lindemann Juhl, studerende Lukas Emil Grønlund Jakobsen, studerende Rune  

Godske Bachmann  

 

Fraværende ved afbud 

Lektor Jakob Tolstrup 

 

Endvidere deltog 

Uddannelsesrådgiver Ida Ravn Eriksen (referent), institutsekretær Susanne Vang, rus-sekre-

tær Anders Riise 

 

 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Godkendelse af referat 

3. Evaluering af studiestart 2023 

4. Behandling af dispensationer 

5. Opdatering af delegationsskrivelse 

6. Meddelelser 

7. Godkendelse af seminarudbud til efterårssemesteret 2024 

8. Ændring af WISEflow-type ved eksamen i Almen statskundskab, sommeren 2025 

9. Ændring af 2. reeksamen i Metode på bachelortilvalget i samfundsfag, sommeren 

2025 

10. Eventuelt 

Referat 
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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 2. Godkendelse af referat 

Referatet fra 7. møde afholdt den 11. oktober 2023 blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 3. Evaluering af studiestart 2023 

Russekretær Anders Riise deltog som gæst på punktet, hvor han gennemgik evalueringen 

af dette års rus-arrangementer. 

 

Økonomi 

Rusugen har en forholdsvis stor egenkapital, som skal nedbringes lidt, og der har derfor 

været budgetteret med et underskud på ca. 12.000 kr. Det er dog endt med et lille over-

skud i 2023, da nogle poster var billigere end forventet. Enkelte poster dækkes af tilskud 

fra instituttet, da der ikke længere må bruges eksterne sponsorater som følge af en BSS-

beslutning. Der er dog ikke nødvendigvis brug for så stort et tilskud fremadrettet, og rus-

sekretærerne har drøftet økonomien med Lars Thorup, og lagt en plan for den fremtidige 

håndtering. Der er ikke planer om at ændre på de studerendes egenbetaling på 500 kr. for 

forløbet, hvilket dækker over rusugen samt en efterfølgende fest og PF-medlemskab.  

 

Evaluering 

Studiestarten er blevet evalueret på en skala fra 1 til 5, hvor en score over 4 vurderes som 

godkendt. Der har været 124 respondenter, hvilket er lidt færre end sidste år. 

 

Den overordnede score for forløbet ligger på 4,5 og en sammenligning med 2022 viser, at 

der stadig scores højt spørgsmålene om at rusugen skaber sammenhold blandt de stude-

rende samt at de studerende føler sig trygge i rusugen.  

 

Der er overordnet tilfredshed med rusugens varighed, mens nogle studerende synes, at 

der har været for mange aktiviteter med alkohol. Der har i år været mere fokus på at lave 

arrangementer dels med mere ro og dels uden alkohol, blandt andet på en frivillig bræt-

spilsaften på holdene samt på natløbet på hytteturen. Den nye brætspilsaften har fået god 

tilbagemelding ligesom de øvrige sociale arrangementer. 

 

De faglige arrangementer scorer generelt lidt lavere end de sociale, og særlige oplægget 

”Hvad laver en statskundskaber” er evalueret lavere end sidste år. Studienævnet drøftede 

kort, om der kunne være behov for at invitere en anden slags oplægsholdere til dette ar-

rangement, og Lars Thorup oplyste, at instituttet gerne vil hjælpe med kontakt til rele-

vante alumner i spændende stillinger. Det blev yderligere foreslået, at introduktionen til 

det faglige også kommer ud på holdene, så dette ikke kun foregår på de store fælles fore-

læsninger i Søauditoriet.  
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Tutorerne har fået rigtig gode evalueringer, og på Statsrådets brokkedag kom der kun en 

enkelt kommentar om tutorerne, hvilket er en forbedring fra tidligere år.  

 

Hytteturen 

Hytteturen er blevet evalueret med en score på 4,2, mens den tidsmæssige placering lig-

ger på 3,8. Studienævnet har tidligere drøftet om placeringen i umiddelbar forlængelse af 

rusugen er den mest hensigtsmæssige. Programmet kan opleves som meget intenst for de 

studerende, og muligheden for at udsætte turen til senere på efteråret blev drøftet. En så-

dan ændring vil dog først kunne træde i kraft fra 2025, da hytterne til 2024 allerede er 

booket. Der skal derudover tages hensyn til undervisningen, da en hyttetur senere i seme-

steret vil kunne komme i konflikt med det første projekt i Metode I samt med rotation af 

læsegrupperne.   

 

De studerendes kommentarer om hytteturen i evalueringen handler i stor grad om varig-

heden, og studienævnet blev derfor enige om at se på muligheden for at forkorte turen fra 

to til en overnatning. Den første overnatning torsdag til fredag kan bortfalde, og de stude-

rende vil få mulighed for en friaften, inden der tages af sted fredag morgen. Det blev af-

talt, at de nuværende rus-sekretærer skal undersøge muligheden for at forkorte lejen af de 

fem bookede hytter i 2024. 

 

Når der skal ansættes nye rus-sekretærer til 2024 kan der til samtalerne blandt andet ta-

ges udgangspunkt i studienævnets drøftelser om varighed og placering af hytteturen samt 

i de vedlagte evalueringsresultater fra dette års rusuge.  

 

Studienævnet takkede afslutningsvist for rus-sekretærernes gode arbejde.  

 

 

Ad 4. Behandling af dispensationer  

Punktet udgik. 

 

 

Ad 5. Opdatering af delegationsskrivelse 

Som bilag til punktet var fremsendt en sagsfremstilling samt udkast til en opdateret dele-

gationsskrivelse, der også er blevet behandlet af BSS Uddannelsesforum tidligere på efter-

året. 

 

Uddannelsesrådgiver Ida Ravn Eriksen oplyste, at delegationsskrivelsen er blevet opdate-

ret på nedstående punkter. 

- Der er kommet nye udgaver af en række bekendtgørelser på uddannelsesområdet. 

- Praksis for tildeling af enelokale eller afskærmning ved eksamen er blevet præci-

seret. Der ikke længere er tale om faktisk forvaltning, og beslutningskompetencen 

ligger hos studienævnet.  
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- Reglerne for udsættelse af maksimal studietid og udsættelse afleveringsfrister for 

bachelorprojekter, specialer og afhandlinger er opdateret som følge af ny lovgiv-

ning på barselsområdet, der sikrer mere ligestilling mellem begge forældre. 

 

Studienævnet vedtog på mødet i oktober 2023 en praksisændring for midlertidig ind-

skrivning på bacheloruddannelsen, således at studerende maksimalt må mangle 10 ECTS 

gældende fra optaget til efteråret 2024. Denne praksis vil blive indskrevet i den næste ud-

gave af delegationsskrivelsen. De studerende, der starter på 6. semester i foråret 2024, vil 

blive orienteret om den nye praksis. 

 

Studienævnet tiltrådte delegationsskrivelsen uden kommentarer.  

 

 

Ad 6. Meddelelser 

Lars Thorup orienterede om nedenstående punkter: 

 

6.1. Studielivs-workshop på 1. semester 

Studenterrådgivningen afholder hvert år en studielivs-workshop for de studerende på  

1. semester. Det fungerer godt ifølge underviserne, og forløbet vil derfor køre videre i de 

kommende år. Det blev fra studenterside yderligere påpeget, at de studerende blandt an-

det får et oplæg fra CED på faglig læringsdag, som fungerer mindre godt. Lars Thorup 

svarede, at instituttet er opmærksomme på sagen.  

 

6.2. Kandidatreformen 

Arbejdet i kandidatudvalget pågår fortsat, og der tales blandt andet om fordeling af re-

duktionen på det samfundsvidenskabelige område, hvor der skal skæres 40 %. Det er et 

sandsynligt scenarie, at der skal udvikles to spor på kandidatuddannelsen i statskund-

skab, med hhv. 1¼ og 2 år, men det er usikkert, hvordan de studerende kan fordeles og på 

baggrund af hvilke kriterier. Instituttet afventer den videre udvikling. 

 

6.3 Fagtilmelding til foråret 2024 

Tilmelding til bachelorseminarerne er gået godt. Der er ikke blevet aflyst fag, og ca. 90 % 

af de studerende fik deres først prioritet. De resterende blev alle placeret på deres anden 

prioritet.  

 

På kandidatseminarerne er der mange, der ikke har fået alle deres ønskede pladser i før-

ste runde, da søgningen på de udbudte fag har været lidt skæv. Dertil kommer, at et større 

antal studerende udefra bliver indskrevet pr. 1. februar, og der vil derfor være brug for 

flere seminarer end forventet i det kommende semester. Det er blevet besluttet at udbyde 

følgende nye fag i foråret 2024, og disse vil være tilgængelige for studerende, der skal til-

meldes i 2. og 3. tilmeldingsrunde: 
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- 245F24 Når offentlig forvaltning påvirker befolkningens holdninger og adfærd: 

teori, metode og design (som erstatning for 244F24 Kvantitative studier af poli-

tisk repræsentation i parlamenter, byråd og den offentlige forvaltning, der aflyses 

på grund af for få tilmeldte) 

- 234F24 Stormagtsrivalisering og småstatsdiplomati i den nye verdensorden 

- 246F24 Organisationsteoretiske perspektiver på offentlige organisationer 

- 247F24 Offentlig styring og ledelse: mellem politik, faglighed og borgere 

 

Der var stor interesse for faget Political Data Science. Dette udbydes med 10 ECTS hvert 

semester, og der var ikke mulighed for at dublere faget i foråret 2024. 

 

 

Ad 7. Godkendelse af seminarudbud til efterårssemesteret 2024 

Som bilag til punktet var fremsendt en oversigt over det planlagte seminarudbud på ba-

chelor- og kandidatniveau til efterårssemesteret 2024. Et af de planlagte fag er flyttet til 

foråret 2024 jf. ovenstående punkt, og der vil således ske ændringer frem mod offentlig-

gørelsen af de fulde kursusbeskrivelser medio april 2024. Der forventes yderligere en eller 

flere nyansættelser på instituttet, hvilket forventeligt kan give anledning til at udbyde et 

eller flere fag inden for f.eks. offentlig forvaltning, hvor der mangler bemanding pt.  

 

Der udbydes et enkelt kandidatseminar med skriftlig stedprøve, og der er også flere semi-

narer med rene mundtlige prøver, hvilket er med til at sikre en god variation i eksamens-

formerne.  

 

Martin Bækgaard bemærkede, at der udbydes fem augustfag, og spurgte ind til faget med 

eksterne undervisere. Lars Thorup forklarede, at der har været ønske om dels at udbyde 

fag, der bygger ovenpå Makroøkonomi, dels at udbyde fag, der er relevante for studerende 

fra politik og økonomi. Det er derfor besluttet at udbyde et augustfag med undervisere fra 

Institut for Økonomi, der kan imødekomme disse to ønsker.  

 

Det blev fra studenterside bemærket, at flere fag har overlappende emner. Lars Thorup 

svarede, at der gerne må være enslydende fag, når de har forskellige tilgange til emnerne. 

En enkelt seminartitel ligner et af de nye fag, der er udbudt til foråret 2024, og Lars Tho-

rup vil følge op på dette med underviseren.   

 

Sarah Køller Christensen kommenterede afslutningsvist, at der kan være forskel på ind-

holdsbeskrivelserne i kursuskataloget og det, der foregår på undervisningen. Undervi-

serne svarede, at der går lang tid mellem udarbejdelsen af kursusbeskrivelserne og selve 

undervisningen, hvilket kan være grund til afvigelserne. Der kan dog med fordel udsendes 

en påmindelse til underviserne om at orientere sig i kursuskataloget forud for semester-

start.  

 

Der var ikke yderligere kommentarer, og seminarudbuddet til efterårssemesteret 2024 

blev godkendt.  
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Ad 8. Ændring af WISEflow-type ved eksamen i Almen Statskundskab, som-

meren 2024 

Som bilag til punktet var fremsendt et forslag om ændring af WISEflow-typen i Almen 

statskundskab gældende fra sommereksamen 2024. 

 

Eksamen består af en 6-timers skriftlig stedprøve uden Internet. Den nuværende WISE-

flow-opsætning afskærer ikke de studerendes onlineadgang. I lyset af den store fokus på 

brugen af AI-teknologi, stiller underviserne på faget forslag om at omlægge til en FLOW-

lock-eksamen, hvormed risikoen for snyd minimeres. 

 

Der er afholdt møde med fakultetets WISEflow-support, der har oplyst om muligheden 

for at opsætte en udvidet FLOWlock-eksamen, hvor de studerende får adgang til særligt 

godkendt hjemmesider, f.eks. ordbogen.com, samt pdf-filer på computeren. Der vil blive 

informeret grundigt om det nye eksamensformat på undervisningen, og der er planer om 

oprettelse af et test-flow, hvor de studerende kan gøre sig bekendt med systemet.  

 

Det blev fra studenterside oplyst, at der i Statsrådet er bekymring om adgang til noter, der 

er lavet i f.eks. OneNote. Lars Thorup svarede, at disse skal konverteres til pdf-format, for 

at kunne bruges til eksamen. Dette vil blive kommunikeret til de studerende på undervis-

ningen, således at det tekniske er på plads inden eksamen. 

 

Den ændrede WISEflow-type blev godkendt, og kursusbeskrivelsen til foråret 2024 vil 

blive opdateret med den nye information.   

 

 

Ad 9. Ændring af 2. reeksamen i Metode på bachelortilvalget i samfundsfag, 

sommeren 2025 

Som bilag til punktet var fremsendt et forslag om ændring af 2. reeksamen i Metode på 

bachelortilvalget i samfundsfag. Eksamen i faget består af en 7-dages bunden hjemmeop-

gave, og underviser oplyser, at der ofte kun er 1-2 studerende tilmeldt 2. reeksamen i fa-

get. Der bruges mange underviserressourcer på at udarbejde eksamensopgaven til så få 

studerende, hvorfor 2. reeksamen ønskes omlagt til en 20-minutters mundtlig prøve uden 

forberedelse og uden hjælpemidler. En lignende model kendes fra andre fag på instituttet. 

 

Martin Bækgaard bakkede op om forslaget men understregede, at det ikke skal blive en 

strategi for de studerende at udeblive fra de to første prøveforsøg for at kunne gå til 

mundtlig eksamen. Det blev fra studenterside svaret, at meget få studerende forventes at 

ville vælge denne mulighed.  

 

Forslaget blev godkendt med den bemærkning, at der skal holdes øje med de studerendes 

adfærd fremadrettet. Hvis mange begynder at udskyde deres forsøg til 2. reeksamen, skal 

sagen tages op i studienævnet igen. 
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Ændringen vil træde i kraft fra sommeren 2025, således at den gælder for studerende, der 

påbegynder faget i efterårssemesteret 2024. 

 

Lukas Emil Grønlund Jakobsen spurte afslutningsvist, hvorfor der ikke er holdundervis-

ning på 1. semester på bachelortilvalget. Lars Thorup svarede, at optaget er af en sådan 

størrelse, at de to fag, der kun udbydes til bachelortilvalget, allerede har karakter af hold-

undervisning, samt at undervisningen udelukkende varetages af VIP. Der kan ses på at 

give de studerende afgang til metodevagten for hjælp til generelle spørgsmål.  

 

 

Ad 10. Eventuelt 

10.1 Efterspørgsel efter trykte materialesamlinger 

Studienævnet besluttede i 2021 at stoppe med generelt salg af fysiske materialesamlinger 

på bachelorfagene. Der er stadig mulighed for print-on-demand. Kun meget få studerende 

benytter sig dog af denne mulighed, og Lars Thorup konkluderede, at beslutningen ikke 

har givet udfordringer. 

 

10.2 brug af Device Monitor ved eksamen 

Der indføres i det kommende semester en ny udgave af eksamenssystemet WISEflow på 

hele AU. I den forbindelse bliver det muligt at bruge appen Device Monitor til overvåg-

ning og kontrol af Internet-adgang i prøver uden tilladt adgang til Internettet. 

 

Device Monitor skal være installeret, før den studerende kan få adgang til eksamen, og 

programmet tager screen shots af den studerendes skærm i løbet af eksamen, mens der er 

logget på eksamensflowet. Studerende og eksaminator vil begge have adgang til billedma-

terialet, og eksaminator kan gennemgå det i tilfælde af mistanke om eksamenssnyd. 

 

Det forventes at programmet skal tages i brug på hele BSS gældende fra sommeren 2024, 

men fakultet ønsker at køre en pilottest allerede ved den kommende vintereksamen. Insti-

tuttet er blevet spurgt, om eksamen i Sammenlignende statskundskab kunne være en mu-

lig kandidat til denne pilottest.  

 

Studienævnet havde flere spørgsmål, som de ønsker afklaret, før der laves en test på så 

stor en eksamen med mange tilmeldte studerende. Der mangler klare retningslinjer for 

håndtering af det indsamlede materiale, samt for håndtering af fejl eller teknisk nedbrud 

ved eksamen. Som alternativ til Sammenlignende statskundskab blev det foreslået at ud-

føre pilottesten på et mindre fag, hvor det ikke vil få så omfattende konsekvenser, hvis no-

get går galt. Lars Thorup bringer studienævnets kommentarer videre til administrationen.  

 

10.3 Overlap mellem bachelor- og kandidatfag 

Sebastian Juhl spurte til status på tilmelding til de to kandidatseminarer, der tidligere har 

været udbudt på bachelorniveau. Lars Thorup svarede, at det blev indskrevet i kursusbe-
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skrivelserne, at studerende ikke kunne tilmelde sig, hvis de havde haft seminaret på ba-

cheloruddannelsen. Det blev tjekket, at alle faktisk havde overholdt dette, inden de ende-

lige tilmeldinger til foråret 2024 faldt på plads.  

 

 

 

Mødet sluttede kl. 12. 

 

 

Studienævnsformand Lars Thorup Larsen 

/Ida Ravn Eriksen, referent 
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SELVE EVALUERINGEN

Skala fra 1-5

• Fremragende: 4,5-5,0

• Godkendt: 4,0-4,5

• Plads til forbedring: Under 4,0

Antal respondenter: 140 – 124 gennemførte (lidt mindre end sidste år).

• Ved ikke svar kodet væk.
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RUS23 OVERORDNET

Bidrag til at skabe 
sammenhold 
mellem dig og 
dine 
medstuderende

Bidrag til at klargøre dig 
til studiestart

RUSugens 
økonomiske 
belastning

RUSugen 
samlet set

At du har følt 
dig tryg i 
RUSugen

Rus23 4,6 4,2 4,2 4,5 4,6

n 124 122 123 122 122

Rus22 4,5 4,0 4,0 4,4 4,6

RUSugen samlet set får 4,5.
Generel stor tilfredshed med RUSugen.

Der sammenlignes med RUS22 hvor det er relevant. 
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RUSUGENS 
AKTIVITETSNIVEAU

Mængden af 
fagligt indhold 

Mængden af sociale 
aktiviteter UDEN 
alkohol

Mængden af sociale 
aktiviteter MED alkohol 

RUSugens 
varighed

Mængden af alkohol i 
RUSugen

Rus23 2,9 2,9 3,2 3,3 3,0

n 123 123 124 125 122

Rus22 2,9 2,9 3,1 3,4 3,1

Hvor tilpas det har været (værdien 3 er tilpas, 
mens 1 er alt for lidt og 5 er alt for meget)
• På den måde kan vi se hvorvidt folk synes, 

at der har været for meget eller for lidt af 
noget, hvis de er utilfredse. 
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RUSUGENS STORE ARRANGEMENTER
Sociale arrangementer

Velkomst i 
Aula

Brætspilsaften 
på hold (ny)

Hypnoseshow Tour de 
Aarhus

Parkøbet Skjulte tutorer RUScafé (fest)

Rus23 4,5 4,3 4,6 4,1 4,5 4,7 4,7

n 137 134 134 132 128 135 126

Rus22 4,5 3,9 4,5 4,2 4,3 4,7 4,7

Faglige arrangementer

Introforelæsning Foredrag med 
Lea Korsgaard

Hvad laver en 
statskundskaber

Intro til 
studielivet

Foreningsmesse Læsegruppesnak på 
hyttetur

Rus23 4,2 4,3 4,1 4,1 3,9 4,4

n 132 125 118 117 117 123

Rus22 4,3 4,2 4,4 4,2 3,9 4,3
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HYTTETURENE

Hytteturen generelt Kalenderplaceringen Aktiviteter på hytteturen

Rus23 4,2 3,8 4,2

n 4,2 121 122

Rus22 4,2 3,6 4,2

Generelt gode evalueringer af hytteturene

Fokus i år har været at streamline turene, så alle hold får så ens oplevelser som muligt
• Her især fokus på aktiviteter uden alkohol
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TUTORERNE

Tutorernes 
engagement

Tutorernes 
informationsniveau

Tutorernes evne til 
at afvikle 
RUSugen

Tutorernes interesse 
i dig

Rus23 4,8 4,5 4,6 4,6

n 129 129 128 128

Rus22 4,7 4,5 4,7 4,5

Stor tilfredshed med tutorerne.

Færre kommentarer i år om at tutorerne fokuserer mere på 
tutorgruppen end de nye studerende.
• Tallene taler for sig selv.
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